

[本期目录](#) | [下期目录](#) | [过刊浏览](#) | [高级检索](#)[\[打印本页\]](#) [\[关闭\]](#)**论文****PAN预氧丝环化程度的定量表征**高宇¹, 高忠民^{1,2*}, 李向山³, 郭建强⁴, 温月芳⁴, 杨永岗⁴

1. 吉林大学化学学院,
2. 无机合成与制备化学国家重点实验室,
3. 材料科学与工程学院, 长春 130012;
4. 中国科学院山西煤炭化学研究所, 中国科学院炭材料重点实验室, 太原 030001

摘要:

应用恒温定长方法制备聚丙烯腈(PAN)预氧丝, 并测量该预氧丝长周期多层结构的小角X射线衍射谱。解析图谱发现, 经不同预氧化时间所得预氧丝的长周期L均为11.7 nm; 当预氧化时间从20 min增加到210 min, 预氧丝中环化结构相的体积分数 X_0/L 从7.9%增加到86.5%。而应用广角X射线衍射法测得同批的预氧丝试样环化指数AI值则小很多。因此, 用 X_0/L 定量表征预氧丝环化程度更为严格准确。

关键词: PAN预氧丝; 环化结构相; 环化相体积分数; 长周期X射线小角衍射

PAN-based Preoxidative Fiber Cyclized Degree of Strict Quantitative CharacterizationGAO Yu¹, GAO Zhong-Min^{1,2*}, LI Xiang-Shan³, GUO Jian-Qiang⁴, WEN Yue-Fang⁴, YANG Yong-Gang⁴

1. College of Chemistry,
2. State Key Laboratory of Inorganic Synthesis and Preparative Chemistry,
3. College of Materials Science and Engineering, Jilin University, Changchun 130012, China;
4. Key Laboratory of Carbon Materials, Institute of Coal Chemistry, Chinese Academy of Sciences, Taiyuan 030001, China

Abstract:

PAN-based preoxidative fiber was prepared under the conditions of constant temperature and fixed-length. Measurement of the preoxidative fiber needs the method of long-period multi-layer structure of small-angle X-ray scattering. Analysis of patterns show that long period L of the preoxidative fiber gotten by the different preoxidation time is average 11.7 nm; preoxidation time ranges from 20 min to 210 min, the volume fraction X_0/L of the cyclization phase volume fraction increases from 7.9% to 86.5%. However, AI values of cyclization index of the preoxidative fiber sample of the same batch, measured through the wide-angle X-ray scattering method, are much more smaller. It is more exact for using X_0/L to characterize the degree of cyclization of pre-oxygen wire quantitatively.

Keywords: PAN-based preoxidative fiber; Cyclization structure phase; Cyclization phase volume fraction; Long-period small-angle X-ray scattering

收稿日期 2009-01-09 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

通讯作者: 高忠民, 男, 研究员, 主要从事XRD衍射研究. E-mail: gaozm@jlu.edu.cn

作者简介:

参考文献:

[扩展功能](#)[本文信息](#)[Supporting info](#)[PDF\(399KB\)](#)[\[HTML全文\]](#)[\({\\$article.html_WenJianDaXiao} KB\)](#)[参考文献\[PDF\]](#)[参考文献](#)[服务与反馈](#)[把本文推荐给朋友](#)[加入我的书架](#)[加入引用管理器](#)[引用本文](#)[Email Alert](#)[文章反馈](#)[浏览反馈信息](#)[本文关键词相关文章](#)[PAN预氧丝; 环化结构相; 环化相体积分数; 长周期X射线小角衍射](#)[本文作者相关文章](#)[PubMed](#)

[2]L Chun-Xiang(吕春祥), WU Gang-Ping(吴刚平), L Yong-Gen(吕永根), et al.. New Carbon Materials (新型炭材料)
[J], 2003, 18(3): 186—190

[3]HE Dong-Xin(何东新), WANG Cheng-Guo(王成国), WANG Yan-Xiang(王延相). China Synthetic Fiber Industry(合成纤维工业)
[J], 2004, 27(3): 33—36

[4]LI Xiao-Jia(李小佳), LUO Qian-Hua(罗倩华), ZHU Yi-Jun(朱一钧), et al.. Science in China, Series B(中国科学, B辑)
[J], 2001, 3(1): 72—77

[5]GAO Yu(高宇), HUANG Ke-Ke(黄科科), HUA Zhong(华中), et al.. Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)
[J], 2007, 28(10): 2014—2017

[6]HUANG Zu-Fei(黄祖飞), WANG Chun-Zhong(王春忠), WEI Ying-Jin(魏英进), et al.. Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)
[J], 2004, 25(6): 1124—1127

[7]Mukssli K. J., Balasubramanian M., Dessi P., et al.. Journal of Materials Science
[J], 1987, 22: 301—312

[8]Balasubramanian M., Jain M. K., Bhattacharya S. K.. Journal of Materials Science
[J], 1987, 22: 3864—3872

[9]Ogawa H., Saito K.. Carbon
[J], 1995, 33(6): 783—788

[10]Ko Tse-Hao. Journal of Applied Polymer Science
[J], 1993, 47(4): 707—715

[11]FAN Xiong(范雄). X-ray Metallography(X射线金属学)
[M], Beijing: China Machine Press, 1980: 118

[12]Warner S. B., UHLmann D. R., Preebles L. H.. J. Mater. Sci.
[J], 1979, 14: 1893—1900

[13]ZHAO Gen-Xiang(赵根祥), BIAN Dong-Cai(边栋材). Polymer Materials Science & Engineering(高分子材料科学与工程)
[J], 1993, 3: 75—78

[14]Gupta A., Harrison R.. Carbon
[J], 1996, 34(11): 1427—1445

本刊中的类似文章

文章评论

反馈人	<input type="text"/>	邮箱地址	<input type="text"/>
反馈标题	<input type="text"/>	验证码	2589